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از جامعه چه خبر؟

 آخرین وضعیت 
قانون به کارگیری سلاح

معاون حقوقی و امور مجلس وزیر دادگستری توضیحاتی 
درباره آخرین وضعیت لایحه اصــاح قانون به کارگیری 
ســاح داد. به گزارش ایســنا، علی فرهادی در این باره 
گفت: »در ســال ۹۹ نیروهای امنیتی توســط برخی از 
اراذل و اوباش مورد هدف قرار گرفتند یا با عربده کشــی 
و تجری، آســایش مردم را بر هم می زدند و احساس شد 
به لحاظ دست وپاگیر بودن قانون یا ناکارآمدی، مجرمان 
جسور شــده اند و به دلیل ضعف های این چنینی لایحه 
اصاحی قانون مذکور به مجلس ارســال شد.« او ادامه 
داد: »اواخــر مجلس قبل، لایحه به کارگیری ســاح در 
دســتور صحن مجلس قرار گرفت، ولی به دلیل تشکیل 
مجلس جدید فعاً لوایحی در مجلس بررســی نشــده 
است. ان شــاءالله در هفته آینده دستور مجلس که ارائه 
شود، شاید در نوبت قرار گیرد.« فرهادی گفت: »ماموران، 
مسئول استقرار نظم و امنیت و جلوگیری از فرار متهم یا 
مجرم یا در مقــام ضابط قوه قضائیه مســئول تحقیق و 
کشف جرائم و اجرای احکام قضائی یا سایر مأموریت های 
محولــه، مجاز به حمل و به کارگیری ســاح هســتند و 
موظف اند هنگام  به کارگیری ساح در موارد ضروری تمام 

ضوابط و مقررات این قانون را رعایت کنند.« 

روند کاهشی جمعیت 
وزیر بهداشت اعام کرده است که بررسی نرخ جمعیت 
بیانگر این است که جمعیت کشور طی ۱۰ سال گذشته 
روند کاهشی را تجربه کرده است. محمدرضا ظفرقندی 
در این بــاره گفت: »در نظر داریــم که یک تولیت قوی، 
سیستماتیک و همه جانبه برای موضوع جوانی جمعیت 
ایجاد کنیم و این کار را با حمایت رئیس جمهور عملیاتی 
می کنیــم.« او ادامــه داد: »آینده اقتصــادی، فرهنگی 
و اجتماعــی کشــور در گرو موضوع جمعیــت و جوانی 
آن اســت. کشور در مسیر ســالمندی قرار گرفته و طی 
ســال های آینده اغلب جمعیت کشــور جــزو جمعیت 
ســالمند به حســاب می آیند و این موضوع ســبب بروز 
مشکاتی برای کشور می شــود.« وزیر بهداشت با بیان 
اینکــه باز هــم تاکید می کنم که موضــوع جمعیت یک 
موضوع ملی اســت، گفــت: »باتوجه بــه اینکه جوانی 
جمعیت یــک موضوع ملی اســت، تمــام مجموعه ها، 
ارگان هــا و وزارتخانه ها که می تواننــد در موضوع جوانی 
جمعیت دخیل باشند، باید برای حل مسائل، مشکات 

و چالش های مرتبط با جمعیت گام بردارند.«

مشکل سند مالکیت برج های تهران 
رئیس کانون سردفتران و دفتریاران با بیان این که در منطقه 
۲۲ تهران پارس، مرتضی گرد، اسامشهر و... اماک فاقد 
سند مالکیت داریم، گفته است که اگر این اماک سنددار 
شــوند، می توانند اثرگــذاری ویژه ای در رفع مشــکات 
داشــته باشــند. علی خندانی با بیان این کــه در تهران 
با برخــی اماک همچون برج هایی مواجهیم که ســند 
مالکیت ندارند و مشــکات جدی برای مردم و شهرداری 
ایجــاد کــرده، ادامــه داد: »دادگاه هــای ویــژه در مورد 
جنگل خواری، کوه خواری و تعرض به اماک اشــخاص 
برگزار شده اما نتیجه ای نداشته درحالی که این سامانه ها 
در کنار کاداستر می تواند انقابی بزرگ درخصوص اموال 
غیرمنقــول ایجاد کند، چراکه ۴۵ درصــد از پرونده های 
قضایی به دلیل نداشتن اســناد رسمی است.« او گفت: 
»متاسفانه قوانین در کتاب ها باقی مانده و اجرایی نشده 
اســت، اما براساس قانون فعلی که امسال اجرایی شده، 

معامات اموال غیرمنقول باید با سند رسمی باشد.«

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

با احکامی که آنها را در معرض اخراج آموزشــی قرار می داد 
ـ پــس از پیگیــری وضعیت خود از امور دانشــجویان وزارت 
علوم، پاســخی دریافت کرده اند که طبق آن با دریافت یک 

نامه می توانند انتخاب واحد مهرماه را انجام دهند.
ســمت دیگر ماجــرا اما بازگشــت دانشــجویان تعلیق و 
تبعیدشــده مربوط به دانشــگاه های علوم پزشــکی است؛ 
در هفته هــای اخیر تماس هایــی با بعضی از دانشــجویان 
تبعیدشــده از دانشــگاه های علوم پزشــکی تبریز، مشهد و 
کرمان گرفته و از آنها پرســیده شــده که تمایلی به بازگشت 
به شــهر محــل تحصیل خــود دارند یا خیر؟ خــاف تعداد 
محدودی از دانشــکده های علوم پزشکی، هنوز تکلیف این 

پیگیری از سوی وزارت علوم روشن نیست.

هنوز اتفاقی نیفتاده است  �
دانشجویان دانشگاه های علوم پزشکی که در هفته های 
اخیــر برای بازگشــت به محل تحصیل اصلی بــا آنها تماس 
گرفته شــده می گویند هنوز اتفاقی در شرایط تحصیل آنها 
رخ نداده اســت. مشــکل، آیین نامه انضباطی سال ۱۴۰۱ 
اســت که امکان تقلیل حکم را دارد اما  با درخواست رئیس 
دانشــگاه از کمیتــه مرکــزی امکان پذیر اســت و باتوجه به 
اینکه هنوز رؤسای دانشــگاه ها تغییر نکرده اند، حضور این 
دانشجویان برای انتخاب واحد ترم مهر بعید به نظر می رسد. 
سهیا ســپیده دم، دانشجوی داروســازی دانشگاه علوم 
پزشــکی تبریز اســت که به دلیل حضــور در اعتراضات پاییز 
۱۴۰۱ و اعتراض به مسمومیت دانش آموزان چهار ترم حکم 
تعلیق و تبعید به دانشگاه علوم پزشکی اهواز را دریافت کرد. 
او در جریان این اعتراضات برای یک ماه از ورود به دانشــگاه 
و خوابگاه منع شده بود که به دلیل اعتراض جمعی، لغو شد. 
سپیده دم پیش از اعتراض به مسمومیت دانش آموزان حکم 
یک ســال تعلیق دریافت کرد و به غیر از او برای بســیاری از 
دانشــجویان این دانشــگاه حکم »تعلیق معلق« صادر شده 
بود. پیگیری و اعتراضات دانشجویان این دانشگاه منجر به 
لغو برخی از این احکام شــد، اما اعتراضات ۱6 اسفندماه و 
حضور دانشجویان در آن باعث شد ۱۰ نفر از این دانشجویان 
در مراجعه به کمیته انضباطی وزارت بهداشت احکام تازه ای 

دریافت کنند که سپیده دم هم یکی از آنها بود.  
دانشــجویان علوم پزشــکی تبریز می گوینــد، تا امروز 
با بیشــتر دانشــجویانی که حکم تبعیــد گرفته اند تماس 
گرفته شــده و حکم تعلیق بســیاری از دانشجویان هم به 
پایان رسیده است، اما تعداد دیگری از دانشجویان احکام 
طولانی تری داشتند. سپیده دم می گوید، بعد از مصاحبه 
مسعود پزشکیان درباره بازگشت دانشجویان به دانشگاه، 
تماس هایی با دانشجویان علوم پزشکی تبریز گرفته شده 
کــه هنوز به نتیجه نرســیده اســت: »آقای پزشــکیان در 
مناظرات خود به صورت مستقیم اشاره کردند که خواهان 
بازگشت دانشجویان به دانشگاه و از احکامی که برای آنها 
صادر شــده ناراضی اند. در بخشــی از گفته هایشــان هم 
به طور مســتقیم، به دانشجویان علوم پزشکی تبریز اشاره 
کردند کــه به دلیل اعتــراض به مســمومیت ها حکم های 

تعلیق و تبعید دریافت کردند.«

بعــد از رأی اعتماد محمدرضا ظفرقندی، دانشــجویان 
علوم پزشــکی تبریز پیگیر برطرف شدن احکام تعلیق خود 
شــدند: »فردای روزی که دوســتان ما پیگیــر این موضوع 
بودنــد، آقای پزشــکیان در مصاحبه ای که داشــتند، گفته 
بودنــد که دانشــجویان تعلیقــی، تبعیــدی و اخراجی باید 
برگردنــد. بعد از این صحبت از وزارت بهداشــت با ما تماس 
گرفتند و تا جایی که اطاع دارم به همه دانشجویان تبعیدی 
و تعلیقی این دانشگاه زنگ زدند. از من پرسیدند تعلیق شما 
در چــه وضعیتی قرار دارد و آیا می خواهی به اهواز که محل 
زندگی خودتان اســت برگردی؟ من هم پاســخ دادم که یک 
ترم از تحصیلم باقی مانده و ترجیح می دهم در تبریز بمانم. 
گفتند که با شــما تماس می گیریم و هماهنگ می کنیم. ما 
هم هنوز منتظر تماس شان هستیم. رئیس سابق دانشکده 
هم با من تماس گرفت و گفت پیگیر کارهای شــما هســتیم 
که موضوع برطرف شود، ولی هنوز جواب قطعی ندادند که 

می توانیم برگردیم یا خیر؟«
سپیده دم همراه با دانشــجویان دیگر این دانشگاه برای 
ریاســت دانشــگاه درخواستی نوشته و گفته شــده که قرار 
اســت این درخواســت به کمیته مرکزی فرســتاده شــود تا 
دوباره برای تجدیدنظر احکام این دانشــجویان درخواست 
داده شــود: »اگــر بخواهند طبق همیــن روال پیش بروند، 
مــا نمی توانیم مهر بــه کاس برگردیم و انتخــاب واحد هم 
آغاز شــده اســت. از یک طرف این احتمــال وجود دارد که 
از مهرمــاه به دانشــگاه برگردیم، اما از طرف دیگر ریاســت 
دانشــگاه می گوید چــون باقی دانشــگاه ها هنوز مشــکل 
بازگشت دانشجویان را حل نکرده اند، ما هم سعی می کنیم 
بعد از آنها مشــکل را برطرف کنیم و بــه همین دلیل به نظر 
می رسد، نمی خواهند پیشتاز حل مشکات ما باشند.« این 
دانشجو می گوید، در جریان پیگیری  آنها، ریاست دانشگاه 
و معاونت دانشجویی  به آنها توضیح داده اند که این موضوع 
را پیگیری می کنند، امــا از طرف وزارت قبول نمی کنند که 
این دانشــجویان به محل تحصیل شــان برگردند. در جریان 
پیگیری حل شــدن احکام صادرشده برای این دانشجویان، 
سختگیری های زیادی صورت گرفته بود که مانع از برطرف 

شدن مشکل تعلیق و تبعیدشان شده بود.

دستور شفاهی وزیر بهداشت برای پیگیری  �
در تماس هایــی که با دانشــجویان دانشــگاه های علوم 
پزشکی برای پیگیری شرایط آنها گرفته شده، از دستور وزیر 
بهداشــت هم صحبت شده است. حالا حســین کرمانپور، 
مدیر روابط عمومی وزارت بهداشت به »هم میهن« می گوید، 
وزیر بهداشت به صورت شفاهی در جلسه ای دستور پیگیری 
این موضوع را صادر کرده اســت: »آقای دکتر پزشــکیان در 
شــورایعالی انقاب فرهنگی وزیر علوم و بهداشت را مکلف 
کرد دانشــجویانی را که به هر دلیلی بعــد از اتفاقات خاص 
دچار مشــکاتی شــدند و حکم و تعلیقی دریافت کردند، تا 
اول مهرماه به دامان تحصیل برگردانند. آقای ظفرقندی هم 
به محض بازگشــت از شورایعالی انقاب فرهنگی، گفتند که 

فهرست این دانشجویان را پیدا کنید.«
به گفته کرمانپــور معاون حقوقی وزارت بهداشــت، کار 

دانشجویان 
دانشگاه های علوم 

پزشکی که در 
هفته های اخیر برای 

بازگشت به محل 
تحصیل اصلی با 

آنها تماس گرفته 
شده می گویند هنوز 

اتفاقی در شرایط 
تحصیل آنها رخ 

نداده است. مشکل، 
آیین نامه انضباطی 
سال ۱۴۰۱ است 

که امکان تقلیل 
حکم را دارد اما  با 

درخواست رئیس 
دانشگاه از کمیته 

مرکزی امکان پذیر 
است و باتوجه به 

اینکه هنوز رؤسای 
دانشگاه ها تغییر 

نکرده اند، حضور 
این دانشجویان برای 

انتخاب واحد ترم 
مهر بعید به نظر 

می رسد

»دانشــجو اعتراض می کند، من هم بایــد جوابش را بدهم 
یا حرفش حق اســت کــه باید اطاعت کنم یا اینکه اشــتباه 
می کنــد که هدایتــش می کنــم«؛ این جمله ای اســت که 
هشــتم شــهریورماه امسال مســعود پزشــکیان خطاب به 
وزرای بهداشــت و علوم گفــت و از آنها خواســت تا قرارداد 
همه اســاتیدی را که تاکنون اخراج یا لغو قرارداد شــده اند، 
بازنگری کند و دانشــجویان را برگرداند. اشــاره او به صورت 
مشــخص به دانشجویان و اساتیدی اســت که از اعتراضات 

۱۴۰۱ تا امروز با احکام سنگینی روبه رو شده اند. 
از ایــن درخواســت نزدیــک بــه دو هفتــه می گــذرد و 
بررســی های »هم میهن« نشــان می دهد تا امروز که فرصت 
بسیار کمی تا بازگشایی دانشــگاه ها باقی مانده، تنها چند 
تماس با برخی از دانشــجویان علوم پزشــکی تبریز، مشهد 
و کرمــان گرفته شــده اســت؛ آنطور که حســین کرمانپور، 
سرپرســت روابط عمومی وزارت بهداشــت بــه »هم میهن« 
می گوید اخیراً وزیر بهداشت به صورت شفاهی در جلسه ای 
دستور پیگیری این موضوع و بازگرداندن دانشجویان محروم 
از تحصیل یا تبعیدی را صادر کرده است. اما فعاً خبری از 
پیگیری از سمت وزارت علوم نیست، با این حال دانشجویان 
هنــوز امیدوارند بــه انتخاب واحد مهرماه برســند. از طرف 
دیگر، یک هفته بعد از درخواســت پزشکیان از وزرای علوم 
و بهداشــت روایت هایی از تایید احکام تعلیق و حتی اخراج 
بعضی از دانشــجویان منتشــر شــده اســت، عموماً توسط 
خود این دانشــجویان؛ اتفاقی درست در نقطه مقابل وعده 
رئیس جمهوری که نمونه آن  محرومیت از تحصیل شــقایق 
اکبری، دانشجوی دکتری جامعه شناسی سیاسی دانشگاه 
تربیت مدرس اســت که ۱۹ شــهریور خبر رســید با »اتهام 
ارتــکاب اعمالی بر ضد نظام جمهوری اســامی در فضای 
مجــازی« به چهــار تــرم محرومیت از تحصیل با احتســاب 
ســنوات محکوم شــده اســت. تاییــد احکام دانشــجویان 
بــه همین یک مــورد ختم نشــد و محدثه ســادات فاطمی، 
دانشــجوی علوم کامپیوتر دانشــگاه الزهرا هم به ســه ترم 
محرومیــت از تحصیل محروم شــده اســت. از طرف دیگر 
امیرحســین مجرد، دانشــجوی رشــته فیزیک ورودی ۹۸ 
دانشــگاه خواجه نصیر بــا حکم شــورای انضباطی مرکزی 
وزارت علــوم، به دو ترم محرومیت از تحصیل محکوم شــد و 
مطهره گونه ای، دانشجوی دندانپزشکی دانشگاه تهران هم 
اعام کرده که پرونده آموزشــی او به دانشگاه اردبیل ارجاع 
داده شــده و او حــالا به صورت رســمی از دانشــگاه تهران 
اخراج شده است. بررســی های »هم میهن« نشان می دهد 
در همین بازه زمانی حکم تایید تعلیق یکی از دانشــجویان 

علم و صنعت هم به تازگی به او اباغ شده است. 
برخی از فعالان دانشــجویی می گویند، تــا امروز دو نفر 
از دانشــجویان دانشــکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران ـ 

خبرنگار گروه جامعه
سارا سبزی

 امید به بازگشت
تایید تعلیق های طولانی 

دوهفتــه پــس از دســتور رئیس جمهــوری برای 
بازگشت دانشــجویان تعلیقی به دانشگاه هنوز 
مشکل آنها به صورت رسمی برطرف نشده است
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